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 ،ارائه  مطالبضمن با توجه به اینکه در جلسه قبل در ارتباط با باغ هاي سنتی با حضور مشاور و آقاي شیري بحث هایی انجام پذیرفت و  :مهندس ظاهري

  .اختصاص خواهیم داد راهکارهایی صورت گرفت، این جلسه را به ادامه بحث باغستان هاي سنتی توسط دوستان حاضر در جلسه

با توجه به بازدیدي که در ابتداي سال از باغات داشتم نسبت به پارسال کاملا متفاوت شده . باغ نشینی و گرداندن باغ کار ساده اي نیست :آقاي محمد زاده

و این باعث از . خواهد شدنبیلی زده  ،تا زمانی که همین سیاست انقباضی در باغات پیش گرفته شود و اجازه هیچ کاري داده نشود ،خیلی از بین رفته بودبود و 

  .باغدارها اقدام به دیوار کشی می کنند و این باعث بستن سر دهانه ها می شود ،ما مشکل آب نداریم ،بین رفتن باغات می شود

اجتماعی /بحث فرهنگی –بحث زیست محیطی و سلامت ( پیشنهاد ما این است که هرکدام از آن بیست موضوع را از سه جنبه ي تعیین شده  -  :ظاهري آقاي

  . پیش ببریم) ین منابع مالی مارائه راهکارهایی براي تأ و

حالا به دلیل حضور نداشتن مشاور طرح در  ،با باغات سنتی هم نبودما یک پکیجی در رابطه با پارك باراجین در جلسه اي ارائه کردیم که بی ارتباط  -

هم  به صورت تلفیقی با) با حضور مهندس شیري ( این جلسه ما کار خودمان را در رابطه با همان دستور پارك باراجین و باغات سنتی و سد باراجین 

  .با وجود این سه محور در دستور کار در این جلسه خواهیم داشت دو موضوع پارك باراجین و باغات سنتی را ما مشخصاً ،خواهیم کردکار 

و اشکال عمده کار  هدشهزار هکتار کم  5رویش انجام شده است ولی حالا روز به روز از این  مفصلیدر شوراي دوره اول باغات سنتی، بحث  :آقاي سیاهپوش

یک کارگروه  ،)اجازه ایجاد آلاچیق و کانکس و اتاق می دهند( شهرسازي است  کن ودر مس ییک کارگروه تخصص ،هم وجود چندین متولی در این باغات است

یک سازمان  ،و یک تعاونی باغداران داریم... ) عی و اراضی کشاورزي وحفظ منابع طبی( در آن شرکت میکنند  در دادگستري داریم که آقاي مهندس گنجی

شکل مروند ساخت وسازها در باغ ها هم براي خودش و هم براي باغداران ، باغستان ها هم که تازه تشکیل شده است، و بیشتر نهرها جلویش گرفته شده است

  .به بعد ساخته شده باشد، که رأي تخریب می گیرد 85ساز شده اگر از سال 

  .آن مشخص شود لکینیز لازم است مسائل تمدر مورد پارك باراجین  -

 در، درمورد باغ هاي انگور هم همینطور ،بادامات به صرفه است مثل باغباغداري از لحاظ اقتصادي هم برخلاف نظر خیلی ها من معتقدم  -:آقاي محمدزاده

  .مورد پسته که بسیار بسیار اقتصادي تر است

در صورتیکه  ،که باغداري کنند صرف نمی کردي بحث مهاجرت بود؛ کسانی که به قزوین آمدند این باغ ها برایشان حراست شده نبود و دمورد بع -

  .اقتصادي استهم بادام و پسته حتی به صورت سنتی 

دم شاهد بودم نمی چیدند چون صرفه اقتصادي درمورد باغ هاي زردآلو من خو. کنیم و کمک بگیریم باید از باغداران منطقه دعوت :حاج شفیعیها آقاي

  .باغدار بیشتر دنبال مسکونی کردن زمین باغش است تا تبدیل کردن باغ به باغستان. نداشت و پول کارگرش هم پر نمی شد و هیچ توجیه اقتصادي ندارد

داشتیم، دوباره بازنگري شود و  20+ اي که در دوره قبل، قزوین  بیانیهباید درباره . بحث باغات سنتی و پارك باراجین بسیار گسترده است :پور آقاي گنجی

به عنوان مثال از سازمان کشاورزي با توجه به داشتن ردیف اعتباري براي باغات سنتی بخواهیم که مجموعه کارهایش . ببینیم چند درصد از آن انجام شده است

  .ارائه دهد ،را بعد از آن همه جلسه
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تمام این   مورد بررسی قرار گرفته بود، پرداختند    20+ در قزوین  که قبلابیانیه هاي موجود در رابطه با ارائه راهکارها در باغات سنتی به قرائت  :آقاي ظاهري

ینیم در جهت حالا باید بب. بود...) باغداران و شهرداري و آب منطقه اي، جهاد کشاورزي، اتحادیه( جلسه و حضور دوستانی از حوزه هاي مختلف  5ها حاصل 

  .ات چه گام هایی برداشته شده استاجرایی شدن هرکدام از موضوع

) دکتراي اقتصاد(آقاي رئیس دانا  ،ما باید از این به بعد دنبال مسائل و پیگیري این مصوبات و تأمین مالی جهت اجرایی کردن این موارد باشیم -:آقاي خطیبی

ب، بادهاي مزاحم و این تهدید سیلآ ،ر معرض تهدید بوده استاین شهر به کل د، حالا باید بیانیه عملی شود ،و من ثابت می کنم گفتند توجیه اقتصادي دارد

  .باغات سنتی جهت حفاظت از شهر ایجاد شده و ما حق نداریم این میراث را از بین ببریم

  .آن آب را نگه داریم و در فدك از آن استفاده کنیمما باید  ،را می روداره به سمت شوره زارهاي بویین زهدرحال حاضر تمام آب قزوین د -

هاي بین المللی صدایش را به جهانیان  که ما باید با گذاشتن همایش ،تکنولوژي قدیمی بوده حفظ باغات با مزیتهائی که بحث شد یکبحث آبیاري باغات و  -

  .برسانیم

کردن از این به بعد براي کار ودفرهنگ سازي بشباید . با توجه به بازدید از باغ آقاي حاج فتحلی به این نتیجه رسیدیم که توجیه اقتصادي دارد :آقاي ظاهري

  .در آینده توسط نوادگانشان و صاحبان باغ

  .می شود... اکسیژن، از بین بردن آلودگی هاي هوا وایجاد فضاي سبز بسیار براي طبیعت شهر مفید است، باعث گرفتن گردوغبار، تولید  - :آقاي خطیبی

درصد پیشرفت فیزیکی کارشان را بدانیم که  ،باید از افرادي که خودشان این مطلب را بیانیه کردند استعلام گرفته شود و نتیجه پرسیده شود :يعزآقاي میرم

  .اي کار را هم درآوردشاید با تقابل این گروه ها با هم بتوان گره ه ، چقدر بوده تا به امروز

پسته قزوین با قیمت  مخصوصاً ،، خشکبار قزوین شهرت جهانی داردم بگویمت توجیه اقتصادي به عنوان مطلع و دست اندر کار می توانجهبه  -  :آقاي زمانی

آب هم هست ولی باغهاي قزوین مشکل  .پس ما شاهد داشتن توجیه اقتصادي خشکبار قزوین هستیم ،)خلال پسته ( بالاتر از پسته رفسنجان فروخته می شود 

دف هاي جلسات تشکیل شده را توجیه به ه نپس باید همه دست اندرکاران در نوشتن بیانیه حضور داشته باشند و علت مشکلات و عدم رسید. آبرسانی دارند

در جاهایی که زمین هست، می آیند تبدیل به باغ می کنند ولی . مشارکت هاي مردمی و باغداران را فراهم نکردیم از طرف دیگر هم ما هیچگونه زمینه .کنند

  .برعکس امروز در جایی که باغ هست می آیند به زمین تبدیلش می کنند، ما باید چرایی این را بدانیم

امروز نتایج مثبت آن را می دیدیم اگر عطش تغییر کاربري کشاورزي به مسکونی و  اگر از این موارد چیزي اجرا می شد، می بایست تا به :سیاهپوش آقاي

باید شهرداري یا هر دستگاه . چون درآمد کشاورزي نسبت به درآمد کارهاي دیگر کمتر خواهد بود. تجاري، جلویش را نگیریم به هیچ جایی نخواهیم رسید

  .متولی پیش قدم شود و جلوي این کار را بگیرد

، هرجایی که جاده رفت باغ ها تحت تأثیر ...)شهرداري، سازمان جهاد کشاورزي، استانداري و(ها یک همکاري جمعی می خواهد  نگهداري باغ:داوودي آقاي

  .مثلا نسیم شمال امنیت باغات را از بین برده است، باید با خودروهاي عبوري باغستان ها را تخریب نکنیم. قرار می گیرد

  .نماییم ءیم کنیم و سردخانه ها را احیامعاجل این است که شبکه آبرسانی را تر قداما :زادهآقاي محمد 
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شهرداري، محیط زیست، اداره ( آقاي گنجی در یکی از جلسات اظهار داشتند که در استان خیلی اعتبارات راجع به فضاي سبز داریم  - :آقاي رئوفیان

  .داشتن باغات سنتی هن بودجه را هدایت کنیم براي نگاگر بشود ای... ) کشاورزي، منابع طبیعی و

 .ن بالاتر خواهد رفتادلار، توجیه اقتصادي براي تولیدات داخلی باغدار افزایش قیمتبا توجه به  -

 . مساحت باغات سنتی قزوین را می توان با عدد تقریبی صد میلیارد تومان خریداري کرد% 90 -

آقاي بهشتی را بیاورند در مورد بحث همایش جهانی راجع به این جلسه داشته  ،آقاي خطیبی ،بهش فکر کرد پروژه جهانی شدن باغات سنتی را باید -

 .ده از تفکرات جهانی و جاذبه توریستی ایجاد کردن می توان روي این موضوع بیشتر فکر کردابراي تأمین مالی این پروژه ها و استف ، میباش

از باغش هم از % 50حتی اگر باغدار . به دلیل خواب سرمایه اي داشتن این باغات. من مخالف توجیه اقتصادي داشتن باغات سنتی هستم -:آقاي هدایت فر

که در راستاي رسالت شهرداري . باید یک کاري بکنیم که باغدار فکر نکند سرمایه اش اینجا خوابیده است. بین برود، تغییر کاربري اش بسیار سودمندتر است

 .خواب سرمایه اي بودن باغات سنتی گذشت فرضایجاد فضاي سبز، با فرض وجود آب و با فرض مساوي شدن هزینه ها و درآمدها نمی توان از 

 ؟تا از قطع آنها جلوگیري کنیم آیا می توانیم مثل درخت هاي شهرداري، کل درخت هاي باغ ها سنتی را هم پلاك بندي کنیم -

فقهی  شد و قانون وراثت وابقابل خرد شدن ن ،اراضی کشاورزي و باغات سنتی بعد از فوت مالک اصلی توجیه نمائیم که غ هاي بزرگ رامالکین با :آقاي خطیبی

  .را درمورد باغ هاي سنتی تغییر دهیم

  :مثلا. ارآلودي از لحاظ تصمیم گیري جلوي ما وجود داردبدرمورد باغات سنتی یک فضاي غ :آقاي پروین نیا

 ).یعنی می خواهیم باغات سنتی به عنوان فضاي شهري هم کار کند یا خیر (  ؟شهر در ارتباط با باغات سنتی تعریف شدهنقش  .1

 ؟ارتباط باغات با شهر چگونه باید باشد .2

 )قی می کنند یک تعدادي تهدید لولین یک تعدادي آنرا فرصت تئمس(  ؟احداث راه در باغات چگونه باید باشد  .3

 .آب به باغات را یک تعدادي تهدید تلقی می کنند ولی ما پیشنهاد دادیم که برودرفتن لوله کشی  .4

  :دو دیدگاه داریم

، مرزها )غرغابی ( در این باغات یک درختان میوه اي وجود دارد که باید حفظ شوند و سیستم آبیاریشان باید همین گونه باشد : یکی دیدگاه میراثی است       

  ...و نباید به هم بخورد

  .این روش باید عوض شود و مکانیزه شود: دومین دیدگاه       

  .این باید کارشناسی شود ،به صورت ضابطه درآید پاسخها یعنی اینها روشن نشده براي تصمیم گیرها  و باید این سوالات مطرح شود و

باید تملکش کنیم کلیه این  ،شناسند و نگهداري آن نیز سخت نیستست و قزوین را به باغات سنتی اش می باغات سنتی یک میراث ملی ا -  :پور آقاي گنجی

 .محدوده بندي کنیم پس از تملک و براي هر محدوده یک متولی بگذاریم، باغات را و یک متولی هم برایش بگذاریم

ري بپرسیم به چه ت باید از شهردامثلا درمورد تملک یک پلاك از باغا. ي قرائت شده مربوط به کارهاي شهرداري می شود بیانیهچندین بحث از  -

 نتایجی رسیده است؟

  .مشاور باشد و مشاور را راهنمایی کندت راهبردي از طرف شهرداري در کنار ایک هیبهتر است   :آقاي خطیبی
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قطع اشجار  ،به صورت مداوم دارد این باغات کوچکتر می شود ،ما همگی شریک جرم باغات سنتی هستیم  چون اینها میراث فرهنگی ما هستند :خانم اشدري

و اگر کسی بخواهد باغش را از بین ببرد مثل یک مجرم براي محیط زیست می . بهترین متولی جهت حفظ و نگهداري باغات، شهرداري می باشد ،جرم دارد

  .باشد

عمومی  -آیا نیازهاي رفاهی ،بند سبز درست می کنند، منتهی با کاربري عمومیامروز در کشورهاي دیگر یک چیزي شبیه به باغات سنتی ما به صورت کمر

  ؟ ر هم یک ارزش افزوده داشته باشدامردم را نباید این میراث فرهنگی جهت جذب گردشگر تأمین کند و همچنین براي باغد

را  شاگر مردم قزوین دارند حاضرند هزینه های آیا خود باغدارها دارند؟ آیا دغدغه ما که باغات سنتی را باید حفظ کنیم را مردم قزوین دارند؟ - :آقاي ظاهري

 بپردازند؟

، آبیاري، دنآیا الآن هم عطش خرید باغ در مردم وجود دارد؟ نظام تعریف کرده بود پروژه باغداري را از بیل زن. این باغ ها با نظام خاصی اداره شده است -

در قزوین و در جو حاضر در جامعه وجود دارد و جوان ها احساس نیاز براي امرار معاش از طریق باغداري می کنند یا ن نظام آآیا ... کاشت، برداشت، فروش و

 .خیر؟ یعنی باید یک بحث فرهنگ سازي قضیه را هم مد نظر قرار دهیم

 .تناقض هم دارند یک طیف گسترده از نظرات در این زمینه وجود دارد که بعضاً =

 .اد پایلوت را براي اجرایی کردن نظراتش دادمشاور هم پیشنه =

 .محور بحث ها را جمع بندي کنیم 3در مدار همان  =

  .دعوت کنیمباغداران را در جلسه نماینده آب منطقه اي و  باغستان وجلسه بعد دوستان فضاي سبز و سازمان 

  

  پایان جلسه


